
Лук’янівське СІЗО – одне з найстаріших в 
Україні та входить до числа слідчих ізоляторів із 
найгіршими умовами утримання. В Європейському 
комітеті з питань запобігання катуванням (ЄКПТ) за 
результатами останнього візиту до України в листо-
паді 2016-го року зазначили, що ”матеріальні умови 
в слідчих ізоляторах Києва та Одеси погіршилися з 
моменту попередніх візитів Комітету – відповідно 
у жовтні 2013-го та вересні 2014-го років – і наразі 
можуть вважатися нелюдськими і такими, що при-
нижують людську гідність”.

У найстарішому корпусі Лук’янівського СІЗО – 
“Катеринівці”,  збудованому 155 років тому, частина 
приміщень визнана непридатною для розміщення 
людей. “Прокуратура  м. Києва два роки тому ви-
несла подання щодо закриття 15-ти “транзитних” 
камер та шести карцерів у цокольному приміщенні 
“Катеринівки”, – каже заступник начальника Київ-
ського СІЗО із соціально-виховної та психологічної 
роботи Олександр Матвієнко. – Там вийшли з ладу 
сантехніка і опалення, штукатурка обпала до цегли, 
стіни наскрізь проїв грибок”. До слова, у “Катеринів-
ці” раніше утримували лише засуджених, а для осіб, 
які перебувають під слідством, призначений корпус 
“Столипінка” (зведений 108 років тому). Однак через 
закриття приміщень обидві категорії осіб можуть роз-
міщувати в одному й тому ж корпусі, хоч і в різних 
камерах.

У більшості діючих камер “Катеринівки” та 
“Столипінки” умови не набагато кращі, ніж у тих, які 
закрили за рішенням прокуратури. Їх не ремонтували 
десятиліттями – держава на такі цілі кошти не виді-
ляє. Стіни й стелі руйнуються, вражені тією самою 
цвіллю, яку, за словами співробітників, неможливо 
вивести. Дах будівель тече під час дощу, зношеність 
інженерних, електричних та каналізаційних мереж 
сягає 100%. Якщо в деяких камерах щось і ремонту-
ється, то за кошти затриманих. “Хтось купує цемент, 
хтось – фарбу, щоб хоч трохи підрихтувати стіни. 
Опалювальний сезон для нас – це катастрофа. Що-
дня трапляється до 10-ти випадків проривів труб, 
сантехніки чергують у цілодобовому режимі”, – каже 
Матвієнко.

Ще одна велика біда Лук’янівського СІЗО – ба-
рачна система утримання. У “Столипінці” в камерах 
можуть перебувати до 20 чоловіків. Ні про яку від-
повідність умовам міжнародних стандартів чи хоча 
б мінімальним людським потребам говорити не 
доводиться. На одну особу може припадати менше 
2-х м2 площі (за Кримінально-процесуальним ко-
дексом України цей норматив має складати 2,5 м2, а 
за міжнародними стандартами – не менше 4 м2). У 
камерах – антисанітарія: туалети – за невисокими пере-
городками, двоповерхові металеві ліжка, побиті іржею, 
займають чи не всю кімнату. У камерах – тьмяне освіт-
лення та затхле повітря, бо немає вентиляції. До речі, 
як зазначали у ЄКПТ, відсутність належного доступу 
до свіжого повітря у СІЗО призводить до підвищеного 
рівня захворюваності затриманих на туберкульоз.  

“Люди змушені прати і сушити білизну в каме-

Розпочато курс з 
клінічного менеджмен-
ту серцево-судинних 
захворювань для лі-
карів пенітенціарних 
закладів за сприяння 
МК “Червоний Хрест”. 
Захід сприятиме підви-
щенню якості надання 
кардіологічної допо-
моги засудженим та 
ув’язненим, зменшен-
ню смертності. Окремі 
пенітенціарні заклади 
отримають базові ме-
дикаменти та  діагнос-
тичне обладнання.

Хорватія та Словенія: 
поділ кордону

Джерелом 
віри та надії 
є істина!

Діти без 
дитинства

Розкішний
Усик

стор. 2 стор. 7 стор. 8
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Місія
життя

Нелюдські умови утримання в СІЗО

рах. Лазне-пральний комплекс дуже старий і не може обслуговувати всіх. Близько 
25% камер обладнані душовими кабінами, які встановили самі затримані. Інші 
ходять до лазні двічі на тиждень. Добре, що чотири місяці тому в “Катеринівці” 
за кошти благодійників збудували нову лазню. Гаряча вода постійно є лише у жі-
ночому корпусі, господарчій частині та корпусі для неповнолітніх. До інших (а, 
окрім згаданих, у Лук’янівському СІЗО є ще “Брежнівка” та “Кучмівка”) гаряча 
вода подається двічі на тиждень”, – зазначає Матвієнко. 

Продовження теми на стор. 4-5

Міжнародна 
співпраця

Норвезька Місія 
NORLAU продовжить 
свою роботу в Укра-
їні. В найближчі три 
роки пріоритетними 
напрямами співпраці з 
Міністерством юстиції 
України будуть про-
грами розвитку систе-
ми пробації, зокрема, 
створення модельних 
офісів, впровадження 
досудової пробації, об-
мін досвідом щодо ре-
алізації пробаційних 
програм. Конференцію з 
питань запуску проекту 
NORLAU заплановано 
на листопад 2017 року.

РУДИМЕНТИ ЕПОХИ

Пізнай істину, 
і вона зробить 
тебе вільним.

Ліміт наповнення Лук’янівського СІЗО – 2500 осіб. На 
сьогодні в слідчому ізоляторі  перебувають 2420 осіб. Серед них: 
2181 – чоловіки (416 – підслідних, щодо 1037 – ведуться судові дії, 
728 – засуджених); 156 – жінки (22-підслідних, щодо 64 ведуться 
судові дії, 70 – засуджених); 15 неповнолітніх (із них – 2 дівчини); 
68 транзитно-пересильно ув’язнених. 
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Понад 90 людей за-
гинули внаслідок зем-
летрусу магнітудою 8,1 
бала, що стався нещодав-
но в Мексиці. Поштовхи 
відчули приблизно 50 
мільйонів мексиканців. 
Реальні масштаби по-
шкоджень невідомі, сотні 
сімей лишаються жити 
на вулицях. Президент 
країни назвав землетрус 
найпотужнішим за сто-
ліття, він перевершив 
лихо 1985 року, коли 
жертвами стали тисячі 
людей. Одночасно схід-
ним узбережжям краї-
ни пронісся тропічний 
шторм “Катя”. 

Мексиканське 
лихо

Ураган “Ірма” став найпотужнішим тро-
пічним ураганом за десятиліття. Він заподіяв 
величезних руйнувань на території декількох 
острівних держав Карибського басейну, де за-
гинуло щонайменше 40 людей. Ураган пронісся 
Кубою, спричинив значні руйнування Анґільї, 
Британських Віргінських островів, Теркса і 
Кайкоса, Пуерто-Рико. 60% усіх осель на острові 
Сен-Мартен, який розділений між Францією та 
Нідерландами на дві частини, непридатні для 
життя. А 95% будівель невеликих островів Анти-
гуа і Барбуда цілком зруйновані, їхнє відновлення 
обійдеться у 100 мільйонів доларів. 

“Ірма” досяг материкової частини штату 
Флорида, спричинивши зливи і повені. По узбе-
режжю вдарили гігантські штормові хвилі висо-
тою до 4,5 метра. Місто Маямі частково пішло 
під воду. Влада штату Флорида розпорядилася 
про евакуацію близько 6,3 мільйона жителів, за-
стерігши, що їхньому життю загрожує небезпека.

Президент США Дональд Трамп наказав 
виділити федеральні кошти на допомогу постраж-
далим від стихії. Він назвав ураган “великим 
монстром”. 

“Великий монстр”

 У вересні 1977 року NASA запустило станцію Вояджер-1 вагою 723 
кілограми. За час польоту апарат віддалився від Землі майже на 20 мільярдів 
кілометрів і став найдальшим штучним об’єктом.

Вояджер-2 був запущений трохи раніше – 20 серпня 1977 року – і став 
першим і єдиним апаратом, який відвідав околиці всіх чотирьох газових пла-
нет-гігантів нашої планетної системи – Юпітера, Сатурна, Урана і Нептуна. 
Проте біля двох останніх, крім нього, поки що не побував жоден інший зонд.

Спочатку станція Вояджер-1 призначалася для дослідження Юпітера і 
Сатурна – він став першим апаратом, який зробив детальні знімки супутників 
цих планет. А найголовніше те, що обидва Вояджери досі працездатні і пере-
дають на Землю цінну наукову інформацію, хоча основна місія повинна була 
тривати лише п’ять років. 

У вересні 2013 року в NASA офіційно оголосили, що Вояджер-1 остаточно 
залишив межі Сонячної системи і став першим в історії апаратом, який досяг 
меж Сонячної системи і вийшов за них.

Сигнал від першого Вояджера йде 19 годин, від другого, який перебуває 
в межах Сонячної системи, – 16, і цей час постійно збільшується. Вояджер-1 
передає інформацію з тих приладів, які все ще включені. Інші або  вийшли з 
ладу, або відключені для економії енергії.

Одне з останніх і найвідоміших фото – блідо-блакитну точку – Вояд -
жер-1 передав 1990 року. Земля там сфотографована з відстані у шість мільярдів 
кілометрів камерою, за допомогою якої можна з 800 метрів розгледіти заголо-
вок у газеті. 

До корпусів обох Вояджерів прикріплена позолочена пластинка, на якій 
записано послання для інопланетян, зокрема, вітання 55 мовами. Там є кла-
сична музика, музика різних народів світу, звуки природи, низка зображень із 
моментами з життя людей і тварин.

Через підвищення рівня води 
у Тихому океані зникли вже вісім 
невеликих островів. До такого 
висновку дійшли австралійські 
вчені. Їхню увагу привернув острів 
Понпеї – один з найбільших атолів 
Мікронезії, що виник приблизно
9 мільйонів років тому. Він ото-
чений великою кількістю дрібних 
островів, частина з яких є населе-
ними. 

За словами місцевих жителів, 
ці острови почали зникати приблизно століття тому, як мінімум два з них 
були заселені племенами мікронезійців.

“Це перші місця на Землі, які зазнали справді високих темпів підйому 
рівня моря, тому їхня доля дає важливе розуміння того, що може статися. Але 
ми вважаємо, що є велика різноманітність відповідей – не кожен острів буде 
зникати під водою”, – заспокоює океанолог Саймон Альберт.

Сорок років 
у космосі

Зникнення 
островів

ЗАГАДКОВИЙ  СВІТ

Британська автомобільна компанія Jaguar на 
шляху електрифікації всіх своїх автомобілів до 
2020 року представила новий електрокар, ство-
рений на основі моделі класичного двомісного 
авто E-type 1960-х років, який колись був визна-
ний “найпрекраснішим автомобілем у світі”, та 
електричний двигун потужністю 220 кВт. Він має 
розгін до 100 км/год за 5,5 секунд, а однієї за-
рядки вистачає на 270 кілометрів пробігу завдяки 
літій-іонній тяговій батареї ємністю 40 кіловольт 
на годину, яку можна повністю зарядити за шість-
сім годин.

Голова Jaguar Land Rover Classic Тим Ханніг 
стверджує, що “мета компанії E-type Zero – мати 
класичний автомобіль, що відповідає стандартам 
майбутнього”.

Шотландія має намір заборонити бензинові 
та дизельні автомобілі до 2032 року. Уряд країни 
найближчим часом значно збільшить кількість 
зарядних станцій для електромобілів. Плану-
ється розробити та впровадити пілотні проекти, 
які будуть заохочувати населення пересісти на 
електричний транспорт.

Згідно з даними соцопитувань, більше трети-
ни українців хочуть придбати електрокари. При 
цьому, як відзначають експерти, мережа зарядних 
пристроїв по Україні зростає, хоча і вимагає сис-
темнішого підходу до її розвитку.

За стандартами 
майбутнього

Серія спалахів на 
Сонці почалася 4 верес-
ня. Один із них став най-
більшим за останні 12 
років. Індекс спалахової 
активності досягає 9,8 
бала з 10 можливих. На 
Землю обрушилася най-
сильніша геомагнітна 
буря, що викликала збій 
супутникових систем 
зв’язку і комп’ютерної 
мережі по всій планеті.

Спалахи на 
Сонці

На Гаваях відбува-
ється виверження вул-
кана Кілауеа – одного із 
найактивніших вулка-
нів світу. У його кратері 
утворилося “озеро” з 
лави, а зі схилів стікають 
вогняні потоки. Цього 
разу на шляху лави немає 
населених пунктів, тож 
видовищем можна милу-
ватися цілком спокійно з 
безпечної відстані.

Вулкан дуже актив-
ний впродовж останніх 
двох років, за ним ціло-
добово спостерігають 
десятки науковців з усьо-
го світу.

Вогняне 
озеро
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НАТО та ЄС більшою чи меншою мірою розу-
міють, як годиться відповідати, якщо держава з-поза 
меж об’єднання загрожує її членам. Але що робити, 
коли територіальна суперечка виникає між двома 
членами Альянсу та Євросоюзу?

На Адріатиці завершується курортний сезон, а з 
поверненням до активної роботи політичних лідерів 
та чиновників збурюються міждержавні суперечки 
в традиційно неспокійному регіоні. Цього разу від-
булося загострення прикордонного конфлікту між 
Словенією та Хорватією.

Гаазький арбітраж наприкінці червня ухвалив 
рішення, за яким три чверті до того спірної Піран-
ської Савудрійської затоки відійшли Словенії. Суд 
зобов’язав Хорватію надати Словенії “коридор” для 
вільного доступу до міжнародних вод і “перерозпо-
ділив” деякі ділянки суші в цьому ж регіоні на Пів-
денному Заході Хорватії, в Істрії. Загреб відмовився 
визнавати поразку та одразу ж після оприлюднення 
вердикту заявив, що не виконуватиме рішення ар-
бітражу. Спроби владнати конфлікт на найвищому 
рівні не дали успіху: прем’єри двох країн зустрілися 
в липні та розійшлися без жодних домовленостей. А 
з початком осені конфлікт різко загострився.

Новий політичний сезон відкрила заява Прем’єр-
міністра Словенії Миро Церара про те, що словенська 
поліція вже контролює спірну морську акваторію. Тоб-
то, на думку Словенії, вона вже не є спірною, бо роз-
ташована в межах кордонів, встановлених Гаазьким 
арбітражем. Голова словенського Уряду зазначив, що 
прикордонники поки що не починають застосовувати 
силу: жодних дій проти тих хорватів, що перетинають 
кордон, досі не було.

Місцеві хорватські рибалки, щоправда, вважа-
ють інакше. Мешканці розташованих неподалік від 
спірної території міста Умаг та поселення Савудрія 
кажуть, що вже відчули активізацію словенських 
прикордонників. А тепер заявили, що готові до опо-
ру: “Ми, хорватські рибалки, захищаємо хорватські 
території нашими човнами та рибальськими сітками 
з 1991-го. Як військові боронили країну зі зброєю, ми 
дотепер захищаємо з сітками та човнами”.

Напруженість дійшла до того рівня, що прем’єру 
Хорватії Андрею Пленковичу довелося виїжджати 
на місце та особисто заспокоювати рибалок. Він за-
певнив, що вони зможуть нормально продовжувати 
працювати в морі навіть попри те, що Словенія зараз 
вважає ці води своїми. 

Висловлювання хорватського прем’єра в роз-
мові з рибалками обурили словенських урядовців. 
Міністр закордонних справ Карл  Ер’явец висловив 
своє здивування тим, що Прем’єр-міністр Хорватії 
закликає хорватських громадян вдертися на словен-
ську територію – адже з позиції Любляни, яка вже 

Конституційний суд Іспанії призупинив закон 
про референдум, який ухвалив каталонський Пар-
ламент з метою голосування щодо незалежності 
регіону.

Попри це рішення лідери Каталонії заявля-
ють, що референдум відбудеться 1 жовтня, як і 
було заплановано.

 Прем’єр Іспанії Маріано Рахой повідомив, що 
він закликав суд визнати референдум незаконним, 
і назвав його “нестерпним актом непокори”.

Каталонія – заможний північно-східний регі-
он Іспанського Королівства, який вже має певну ав-
тономію. Проте місцевий Уряд заявляє, що багато 
хто в регіоні підтримує ідею повної незалежності.

Після оголошення рішення Конституційного 
суду Парламент Каталонії затвердив правову базу 
для переходу до повної автономії у випадку по-
зитивного голосування на референдумі.

Більшість Парламенту Каталонії підтримує 
ідею незалежності і проголосувала за закон. Вод-
ночас іспанський прем’єр заявив, що всі місцеві 
ради знають про їхній “обов’язок перешкоджати 
або паралізувати” будь-які спроби провести голо-
сування. “Те, що незаконно, недемократично”, 
– зауважив він.

Хорватія та Словенія: 
поділ кордону

вважає акваторію своєю, це звучить саме так. Голова 
словенського МЗС каже, що тепер треба постійно на-
гадувати лідеру сусідньої держави, де і як він порушує 
суверенітет Словенії. Окрім того, Словенія вирішила 
поскаржитися до ЄС. 

Словенська влада недарма шукає підтримки 
в Європейському Союзі. Річ у тім, що арбітражні 
слухання в Гаазі розпочалися за посередництва Євро-
пейської комісії. По суті обіцянка Хорватії виконати 
рішення арбітражу була однією з умов її вступу до ЄС!

Кожне порушення “гаазького кордону” рибалка-
ми з Хорватії Словенія пропонує розглядати як неза-
конне вторгнення в Шенгенську зону, адже Словенія 
вже є частиною Шенгену, а Хорватія – ще ні.

Ер’явец резонно зазначив, що останні події не 
викликають оптимізму щодо намірів Хорватії ви-
рішити питання демаркації кордонів зі Словенією 
через діалог, але відразу натякнув: Словенія готується 
до подальшого загострення конфлікту. “Думаю, на-
став час, коли ми маємо розпочати імплементацію 
арбітражного рішення щодо частини, яка стосується 
моря”, – заявив Ер’явец, додавши, що немає сенсу 
“витрачати час” на розмови з Хорватією, адже вони 
нагадують “діалог глухих”.

У той час, як конфлікт із кожною заявою набирає 
обертів, його сторони не втомлюються говорити, що 
прагнуть домовитися, а не ворогувати. Пленкович 
хоча й запевняє рибалок, що ті не мають звертати ува-
ги на прикордонників, але щоразу додає, що Словенія 
є для Хорватії дружньою країною та сусідом. ЄС у 
цій суперечці лишається на боці Словенії: Брюссель 
сподівається, що вердикт Гаазького арбітражу буде 
втілено в життя. 

Але в тому-то й справа, що Загреб навіть за тис-
ку ЄС не погодиться визнавати рішення, яке вважає 
необ’єктивним та програшним (а на морі Словенія 
справді отримала незаперечну перемогу).

Хорватія має територіальні суперечки різного 
масштабу та змісту з усіма сусідами, окрім Угорщини, 
а тому не хоче створювати прецедент із добровільною 
відмовою від своєї території.

На виконання рішення Гаазького арбітражу від-
водиться шість місяців, та наразі його імплементація  
у тій самій точці, де вона була в день оголошення 
вердикту, тобто “на нулі”.

Поки що невідомо, які саме кроки Словенія 
має намір здійснити для “одностороннього втілення 
арбітражного вердикту”. ЗМІ оприлюднили лише 
неофіційні плани Любляни щодо примусу Загреба 
до виконання рішення арбітражу. За цими даними, 
на порядку денному – позов проти Хорватії до Суду 
ЄС у Люксембурзі та блокування Словенією членства 
Хорватії у Шенгенській зоні. На щастя, силових дій 
Любляни в оприлюднених планах немає.

Невгамовні

УКРАЇНА  ТА  СВІТ

Новим президентом Сінгапуру стала 63-річна 
Халима Якоб, яка до недавнього часу була спікером 
Парламенту. Вона стала першою жінкою-прези-
дентом країни, а також першим за 47 років пред-
ставником малайської громади, який обійняв цю 
посаду. Влада президента в Сінгапурі обмежена, 
а країною фактично керує Прем’єр-міністр. Гла-
ва держави може скористатися правом вето при 
розгляді проекту бюджету, призначень в Уряді, 
прохань про помилування засуджених злочинців, 
а також є хранителем золотовалютних запасів. 
Урядові рішення оскаржуються рідко, а головна 
роль президента в Сінгапурі – розгляд прохань 
про помилування від засуджених до страти в’язнів.

Сінгапурська діва

Закон “Про амністію у 2016 році”, який під-
писав Президент на прохання керівників церков і 
Героїв України 2 вересня, набрав чинності і під-
лягає виконанню протягом трьох місяців. Йдеться 
про звільнення від відбування покарання у вигляді 
позбавлення волі на певний строк та від інших по-
карань, не пов’язаних з позбавленням волі, осіб, 
визнаних винними у вчиненні умисного злочину, 
який не є тяжким або особливо тяжким. Зокрема, 
це амністія для тих, хто пройшов горнило війни, 
брав активну участь в АТО, але не скоїв тяжких 
злочинів. 

Амністія – 2016 
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За словами Олександра Матвієнка, барачна 
система утримання осіб йде врозріз із потре-
бою виконання статті 8 Закону “Про попереднє 
ув’язнення”, яка передбачає роздільне розміщення 
затриманих.  За цією статтею, вперше притягнутих 
до відповідальності слід розміщувати окремо від 
осіб, які вже відбували покарання; підозрюваних 
у вчиненні тяжких злочинів – окремо від інших, і 
так далі. “Стаття 8 для слідчого ізолятора, умови в 
якому є пережитком радянщини, дуже проблемна. 
Якби у нас були камери європейського типу, для 2-4 
осіб, можна було б говорити про її виконання. Іноді 
ми мусимо нехтувати законом, бо через психоло-
гічні особливості деякі люди не можуть перебувати 
в одній кімнаті, хоч і підходять за цією статтею. 
Одні, наприклад, могли раніше перетинатися за 
кримінальними справами, інші – не сходяться за 
субкультурою. Керуючись лише статтею 8, немож-
ливо зібрати в одній камері 20 чоловіків, між якими 
б не виникало розбірок. Неповнолітніх, наприклад, 
розселяють лише вихователі та психологи, навіть у 
прокуратурі погодились, що тут статті 8 не буде”, 
– каже Матвієнко. 

Щодо умов у медичній частині Лук’янівського 
СІЗО, то її начальник Ігор Письменний каже: 
“Вони подекуди ще більш плачевні, ніж в інших 
корпусах. Медична частина має 42 ліжко-місця для 
соматичних хворих і 36 ліжко-місць для хворих на 
туберкульоз. Наразі всі місця заповнені. Незаразну 
форму туберкульозу лікуємо тут, заразних хворих 
відправляємо до Гостомельської лікарні. Пожежа, 
що сталася в травні в СІЗО, пошкодила кабінети 
лікарів, і медперсонал працює, де доведеться. 
Умов для них немає взагалі! Після пожежі було 
затоплене приміщення медлабораторії, обладнання 
перенесли до іншої кімнати, та вона не пристосо-
вана для цього. Тому ми не можемо проводити до 
50 відсотків медичних досліджень. Наприклад, не 
маємо змоги взяти аналіз на туберкульоз, бо через 
відсутність витяжки у цій кімнаті не працює апарат 
для дослідження мокроти”, – розповів начальник 
медчастини. 

На фоні навколишнього жаху є в СІЗО “віп-
камери”. Вони розраховані на чотирьох чоловіків, 
та деякі переобладнані на двох. Голова ГО “Екс-
пертний центр з прав людини” Юрій Бєлоусов за-

У лютому 2017-го року Міністерство юстиції 
України оголосило про початок інвестиційного 
конкурсу щодо будівництва нових Київського та 
Львівського слідчих ізоляторів. До участі в конкурсі 
залучаються іноземні інвестори. Переможець кон-
курсу має збудувати нове СІЗО, ввести його в екс-
плуатацію, а після цього територія та приміщення 
старої установи будуть надані йому в користування. 

“У бюджеті для будівництва нових СІЗО гро-
шей немає, а ремонтувати старі – це просто поховати 
державні кошти. Тому ми вийшли з пропозицією 
про державно-приватне партнерство у будівництві 
двох нових слідчих ізоляторів”, – зазначила  пер-
ший заступник Міністра юстиції України Наталія 
Севостьянова. 

Нові слідчі ізолятори мають відповідати 
європейським вимогам. За основу будівництва 
братимуть проектну документацію польської 
в’язниці у селищі Жекунь. 

Установу, яка має замінити Лук’янівське 
СІЗО, планують звести на території Ірпінського 
виправного центру в смт Коцюбинське, на зе-
мельній ділянці площею 8,3 га, або Бучанської ви-
правної колонії №85, на ділянці площею 16,8 га. 
Планове наповнення установи – 2000 осіб: по-
передньо затриманих – 1800, із них жінок – 200, 
неповнолітніх – 100; засуджених до довічного 
ув’язнення – 100, інших засуджених, залишених 
для господарського обслуговування, – 100 осіб. 

“За європейським досвідом, будівництво 
нового СІЗО на одного утриманого коштує від 
8 000 євро, з перерахунку на вартість одного 
квадратного метра – це десь 300-400 євро. Але 
ми проводимо конкурс, щоб переміг той, хто 
запропонує найекономніший проект, який буде 
відповідати світовим стандартам”, – зауважив 
заступник Міністра юстиції України Денис 
Чернишов.

Пережиток 
радянських часів

Будівництво нових СІЗО 

значає: “Камери для “особливих людей” – одне із 
джерел корупції в ізоляторі. Людині, яка потрапляє 
до СІЗО, можуть запропонувати: хочеш сидіти у 
нормальних умовах – плати, і ці гроші підуть до 
когось у кишеню. Корупційна складова – одна з 
причин, чому ініціатива будівництва нових СІЗО 
в Україні блокувалась. Бо кому потрібне СІЗО з 
гарними умовами, на цьому ж неможливо зароби-
ти!” – зауважує правозахисник.

Олександр Матвієнко додає: “Доцільніше 
збудувати новий слідчий ізолятор, ніж ремонтувати 
діючий. Якщо робити ремонт, то приміщення СІЗО 
треба повністю перепланувати, розбити всі каме-
ри, щоб зробити маломісні. А куди в такому разі 
відселити затриманих?” – мотивує він, зокрема, 
свою позицію. За словами заступника начальника з 
комунально-побутових робіт Лук’янівського СІЗО 

Віталія Шкурби, ремонтувати окремі камери вже 
недоцільно, бо більшість будівель потребують 
капітального відновлення: “На ремонт треба до 
30 млн. гривень, однак точна сума залежатиме від 
кошторису підрядних організацій”. 

Через тотальне недофінансування у Лук’я-
нівському СІЗО не вдається розв’язати багато 
господарчих проблем. Віталій Шкурба розповів, 
що установа має величезний борг за гарячу воду 
та опалення. “Сума боргу перевищує 560 тисяч 
гривень. Через це призупинені операції за неза-
хищеними статтями з державним казначейством 
і виникли проблеми з вивезенням сміття”, – каже 
Шкурба. Як підтвердження його слів – купи від-
ходів на внутрішньому подвір’ї слідчого ізолятора, 
прямо під вікнами камер та кабінетів співробіт-
ників. 

Державно-приватне 
партнерство

ПРО  ГОЛОВНЕ

РУДИМЕНТИ  ЕПОХИ
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Окрім того, що в 
СІЗО просто нелюдські 
умови утримання, ті, 
хто туди потрапляє, 
автоматично позбав-
ляються права на по-
бачення, переписку і 
телефонні розмови. 
”Слідчий може дати 
одноразовий дозвіл на 
побачення, якщо вва-
жає, що розслідуванню 
справи нічого не загро-
жує, – зауважує радник 
Консультативної місії 
ЄС в Україні Вадим 
Човган. – Трапляєть-
ся, що люди роками 
сидять в ізоляторі без 
контактів із зовнішнім 
світом. Комітет із запо-
бігання катуванням уже 
понад 15 років каже 
нам те саме: повинна 
існувати презумпція 
дозволу контактів для 
попередньо ув’язнених. 
Наприклад, має бути 
автоматичний дозвіл 
на телефонні дзвінки. 
Як показує практика, 
натомість у затриманих 
нелегально з’являються 
мобільні телефони”. 

Доведено, що чим 
більше особа під вартою 
має позитивних зв’язків 
із зовнішнім світом, тим 
вища вірогідність, що 
вона не вчинить злочин 
після повернення в сус-

Пристосовуючись до обставин та умов у 
СІЗО, людина може або прийняти їх для себе, або 
починає чинити супротив. Цей опір може бути як 
внутрішній, так і зовнішній. Тобто особа може або 
увійти в депресивний стан, коли її нічого не ціка-
вить, або переключити свою агресію на іншого. 
Іноді також може виникати агресія стосовно себе.

Зовнішній опір має демонстративний харак-
тер та виражається в маніпулятивній поведінці, 
зокрема, стосовно адміністрації. Людина може 
нівелювати морально-етичні цінності, прийняті 
у суспільстві, щоб нібито завоювати авторитет 
серед інших засуджених. Перебуваючи в ізоляції 
від суспільства, люди за ґратами шукають собі 
єдинодумців, спільні інтереси, обмін досвідом, 
зокрема – кримінальним. У їхньому середовищі  
починають формуватися групи. Одні люди шко-
дують про те, що вчинили, дотримуються режиму 
та моральних принципів, готові виправитися. 
Інші – йдуть на супротив, не сприймають нічого, 
“будують стіну”. Між затриманими різної спря-
мованості, які перебувають в одному приміщенні, 
виникають міжособистісні конфлікти, наслідки 
яких можуть бути дуже тяжкими. Зазвичай у 
таких випадках затримані звертаються до адмі-
ністрації установи із проханням перевести їх до 
іншої камери.

В європейських країнах заклади попередньо-
го ув’язнення можуть розташовуватися разом 
із установами виконання покарань або ж їх роз-
міщують поряд із судами. У Франції, наприклад, 
особи під вартою розміщуються покамерно, по 1-2 
людини. З 10-30 камер складається блок. В уста-
новах намагаються дотримуватись норми площі: 
на одну людину 9 м2, на двох  – 11 м2. 

У кожній камері встановлено одно- або двопо-
верхове ліжко, туалет і умивальник відокремлені. 
В установах можна взяти в оренду телевізор чи 
холодильник. Гроші від оренди нараховують-
ся на ремонт камер, допомогу незабезпеченим 
ув’язненим, проекти із соціальної роботи. 

Без контактів

Валентина Онищук, 
психолог

Владислав Клиша, начальник 
управління моніторингу 
ефективності пробації 
Департаменту пробації

пільство. За підтримки 
Консультативної місії 
Європейського Союзу 
в Україні був розро-
блений проект закону 
№ 2291-а “Про внесен-

ня змін до Закону “Про 
попереднє ув’язнення” 
щодо імплементації 
окремих стандартів 
Ради Європи”. Цей до-
кумент скасовує пре-

зумпцію відсутності 
контактів для попере-
дньо ув’язнених. “У 
законопроекті пропи-
сано, що слідчий може 
винести вмотивоване 

рішення щодо заборони 
побачень чи телефон-
них дзвінків для затри-
маного на строк до 30 
днів. Копія цього рішен-
ня має надаватися особі, 
щоб вона мала змогу 
його оскаржити. Для 
подальшого обмеження 
зв’язків із навколишнім 
світом слідчий має про-
довжити це рішення. 
Проект закону № 2291-а
був прийнятий Парла-
ментом у першому чи-
танні та рекомендова-
ний до другого читання. 
Ми близько року очікує-
мо на його прийняття в 
цілому”, – каже Вадим 
Човган.

Непоодинокі ви-
падки, коли люди си-
дять у СІЗО роками, 
страждаючи від не-
людських умов перебу-
вання, переживши всі 
негаразди тюремного 
світу, а потім їх визна-
ють невинними. Стро-
ки тримання під вартою 
в Україні продовжують 
затягуватися, незва-
жаючи на ухвалення у 
2012 році нового Кри-
мінально-процесуаль-
ного кодексу. У ньому 
прописані чіткі строки 
проведення досудового 
розслідування, хоча їх, 
як кажуть експерти, не 
дотримуються. А щодо 

судового розгляду, то 
тут чітких термінів не-
має: в КПК йдеться, що 
“судовий розгляд має 
бути проведений протя-
гом розумного строку”, 
так само сказано й в 
Конвенції з прав люди-
ни. “У Норвегії справу 
щодо пограбування суд 
часто розглядає про-
тягом тижня, і за цей 
час виносять рішення. 
У нас є випадки, коли 
особа під час першого 
півроку матиме лише 
засідання щодо обран-
ня або зміни запобіж-
ного заходу, а засідань 
по суті взагалі не буде. 
За окремими справами 
діє старий КПК і старі 
підходи до тримання 
під вартою”, – каже 
Човган.

Валентина
РИНГЕЛЬ

ПРО  ГОЛОВНЕ

РУДИМЕНТИ  ЕПОХИ

Умови та режим перебування в слідчих ізолято-
рах навіть жорстокіші, ніж у колонії суворого режиму. 
В останній можна практично без обмежень гуляти 
у внутрішньому дворі, а в СІЗО час перебування на 
свіжому повітрі обмежений годиною на день. У коло-
нії людина може працювати чи навчатись. У затрима-
них у СІЗО немає жодних прав – вони лише сидять 
у кам’яному мішку. Особа під вартою не повинна 
страждати від побутових негараздів. Багато з тих, хто 
вчиняють злочини, із неблагополучних сімей, іноді – з 
вулиці. Виходить, що людина там жила в бруді, потра-
пила у в’язницю – тут також бруд. А якби навколо були 
білі стіни та чиста постіль, то у людини б з’явилися 
думки: виявляється, життя може бути іншим. 

Отець Дмитро (Краснобаєв), 
тюремний капелан




